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E l laboratori P3 que es vol 
construir a la parròquia d’Or-
dino és un projecte que va co-
mençar ara fa uns tres anys a 

proposta de l’exministre Martínez-Be-
nazet. En aquell moment va demanar-
nos opinió tot dient que tenia una bona 
proposta per Ordino, amb la implanta-
ció d’un laboratori farmacèutic.

Vam creure que aquest laboratori era 
de fabricació, tipus «Bayer», que es volia 
instal·lar al territori per avantatges fis-
cals i, per tant, sota aquestes premisses 
vam veure-ho bé. Al cap de poc temps, 
però, ens posàrem en antecedents d’allò 
que realment es volia fer. Es tractava 
d’un laboratori de recerca immunolò-
gica tipus P3.

Ens vam informar del que comporta-
va aquest tipus de laboratori i es va con-
firmar que la instal·lació comportava un 
risc real, alt i innecessari per a la parrò-
quia i per a tot el país en general. I per 
certificar que aquest tipus de laborato-
ris comporten un alt risc en la seva ma-
teixa activitat, ara fa algunes setmanes, 
la premsa internacional s’ha fet ressò de 
l’accident mortal succeït al laboratori de 
Bellvitge, en el qual es va produir la mort 
d’un investigador que havia estat mani-
pulant prions.

De veritat ens creiem que a Ordino es 
tindrà més cura que a una gran institu-
ció com Bellvitge?

Cal tenir clars tot un seguit de punts 
clau que envolten un laboratori d’aquest 
tipus i més encara aquest que el Govern, 
de la mà de la multinacional farmacèu-
tica Grífols, fa temps que vol encolomar-
nos a Ordino.

En primer lloc, s’ha creat una socie-
tat anònima amb participació del Go-
vern d’Andorra amb un percentatge del 

Reserva de la biosfera i laboratori 
P3 són dos conceptes antagònics. 
Un dels dos ha de desaparèixer 
de l’equació. Evidentment el 
laboratori no té cabuda a Ordino.

3 Laboratori P3 de Grifols.

Durem a terme una 
consulta popular 
sobre Grífols, per 
fer que la gent de la 
parròquia d’Ordino 
parli, s’expressi i 
digui la seva

Ni la nostra parròquia, ni el nostre país necessiten un laboratori d’aquest tipus, ni es pot 
permetre la mala imatge i la pèrdua de qualitat de país que suposa aquesta errònia iniciativa

 

qual cal sumar les obres del pont d’ac-
cés al Prat de la Farga, de gairebé un mi-
lió d’euros, i uns altres tres que ja estan 
pressupostats per fer un desdoblament 
d’accés per la rotonda de Sornàs.

El Govern cada any aportarà a fons 
perdut dos-cents mil euros, sense que ni 
tan sols les eventuals patents que es de-
rivessin de les investigacions, fetes amb 
animalons –rosegadors, per ser exacte, 

20% amb participació de Govern i Grí-
fols. Per tant, el Govern d’Andorra, amb 
els diners que tots els ciutadans del pa-
ís paguem en forma d’impostos, posa un 
20% de la inversió de Grífols, xifra a la 

restarien al nostre país, ja que se sap que 
seran propietat de Grífols Irlanda. Tot 
un negoci per al país irlandès, a costes 
del nostre estimat Ordino. D’altra ban-
da, però en aquest mateix sentit, el ma-
teix Govern d’Andorra ha reconegut que 
la societat aquesta entre Grífols i l’exe-
cutiu, sempre serà deficitària i mai arri-
barà a tenir benefici.

En termes d’inversió estrangera, com 
tants cops hem sentit a dir als membres 
del Govern i en especial al seu anterior 
ministre de sanitat i promotor del pro-
jecte, Joan Martínez-Benazet, l’apor-
tació de 25 milions d’euros no és inver-
sió estrangera. Aquesta aportació de ca-
pital està prevista que la societat la faci 
a través de la fórmula d’endeutament. I 
per fer-ho cal que aporti també garan-
ties que el banc, o bancs, prestador ac-
cepti. Quina pot ser aquesta garantia? 
Doncs tot apunta al fet que no ens equi-
vocaríem si apostem per dir que la ga-
rantia seria el mateix terreny públic del 
Prat de la Farga.

Aquest espai, el Prat de la Farga de 
Rossell, és patrimoni de l’Estat i està va-
lorat en uns 18 milions d’euros, i el Go-
vern el posa a servei de la societat Grí-
fols Andorra de forma totalment gratu-
ïta, a cinquanta anys i sense cap mena 
de lloguer, ni concurs públic per a la se-
va cessió.

Com ja hem dit breument abans, és 
sabut i confirmat que en aquest labo-
ratori es farà investigació amb rosega-
dors. I la prova d’això, tot i que l’exmi-
nistre Martínez-Benazet ho negava, és 
que al pla de negoci s’hi preveu un mi-
lió d’euros per al manteniment de ro-
segadors.

En definitiva, per tot això i per no po-
ques altres coses respecte del laboratori 
P3, des d’Units per Ordino, considerem 
que ni la nostra parròquia, ni el nostre 
país necessiten un laboratori d’aquest ti-
pus, ni es pot permetre la mala imatge i 
la pèrdua de qualitat de país que suposa 
aquesta errònia iniciativa.

Però, així i tot, a Units per Ordino cre-
iem en la democràcia i en els processos 
participatius i, en aquest sentit, promou-
rem i durem a terme una consulta popu-
lar per a fer que la gent de la parròquia 
d’Ordino parli, s’expressi i digui la seva 
acceptant o rebutjant la construcció d’un 
laboratori P3 en l’únic espai que és reser-
va de la biosfera en tot el país.
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«Actualment els ciutadans d’Ordino no 
poden dir la seva sobre el laboratori Grifols. 
Nosaltres farem una consulta popular»

UNITS PER ORDINO

–Quina és o ha estat la seva experièn-
cia política?
–Des de fa uns deu anys he decidit po-
sar-me en política amb les companyes 
i companys del Partit Socialdemòcrata, 
pels valors més humanistes que vehicula 
aquest partit. El motor de la meva impli-
cació sempre ha estat la defensa d’Ordi-
no, que trobo que s’està malmetent i des-
trossant sense pietat pels interessos d’uns 
pocs, a imatge lamentable de tot el pa-
ís. He participat en les darreres eleccions 
comunals i generals com a número dos i 
cap de llista. Per poder presentar-me a les 
eleccions generals havia de cessar el meu 
càrrec de conseller d’oposició fruït de la 
substitució de la Sra. Sandra Tudó, amb 
qui em vaig presentar a les comunals del 
2019 i cito també l’excel·lent relleu que 
em va fer la Sra. Bàrbara Pàmies, com a 
consellera de Comú.

-Què l’ha portat a presentar-se ara en 
una llista i fer política?
–Promeses incomplertes, manipula-
ció de la informació, manca de transpa-
rència, joc partidista i també el meu de-

la capital no van votar a les comunals del 
2019. Un dels factors principals, penso, 
radica en el cinisme que existeix en l’uni-
vers de la política, cada vegada més cri-
daner. És una qüestió complexa i multi-
facètica que aborda la falta de sinceritat, 
l’honestedat o la integritat en les accions 
i declaracions dels nostres actors polítics.

–I que ens proposa el seu programa en 
els temes que li pertoquen?
–La base del nostre programa és, justa-
ment, buscar la confiança dels electors 
fent el que diem. Els comuns tenen molt 
poder, però darrerament sembla que 
s’hagi abandonat aquest poder en favor 
de Govern en matèria de decisions clau. 
Per exemple, no es pot entendre la manca 
d’implicació per part del comú d’Ordino 
en tot el procés de desenvolupament d’un 
projecte, dit d’interès nacional (PIN), de 
caràcter estratègic, com pretén ser el la-
boratori Grífols. 

Actualment, els ciutadans d’Ordino 
no tenen ni dret a opinar sobre la ido-
neïtat d’aquest projecte desenvolupat 
en opacitat total, en «petit comitè d’ex-

JEAN-MICHEL ARMENGOL. Secretari general de la Comissió Nacional Andorrana per la Unesco. La seva vida 
passa a dues rodes, entre la moto i la bicicleta de muntanya. Gaudeix de la gastronomia i de la lectura.

«Necessitem 
un canvi de 
paradigma per 
acabar amb el 
cinisme polític»

«La política comunal 
és el camí directe 
per restablir 
la participació 
ciutadana»

perts». Units per Ordino ho veu diferent 
i proposem una consulta popular perquè 
el poble decideixi si vol o no vol el labo-
ratori P3 al territori. No ens agraden els 
obscurantismes, nosaltres anem de cara.

–Més aspectes relacionats amb aquest 
àmbit?
–Altres temes com l’esport i el turisme. 
Ordino és un pol d’atracció molt im-
portant de turistes i esportistes, però en 
paral·lel, tenim la sensació que Ordino i 
tota la parròquia s’estan museificant. Te-
nim molts museus, però sembla que els 
turistes només fan que passar. 

Cal desenvolupar la possibilitat de 
captar el públic perquè es quedi més 
temps a la parròquia. L’exemple més fla-
grant es pot observar durant la tempora-
da d’hivern, cada dia, en el flux ininter-
romput de vehicles que pugen i baixen 
d’Arcalís. Però ben pocs es queden a Or-
dino. Quatre hotels han tancat aquests 

sencant amb el sistema. Soc optimista i 
encara espero que hi hagi polítics i mo-
viments que busquen abordar aquests 
problemes i restaurar la confiança en el 
procés polític.

–Creu que la política comunal és el ca-
mí d’inici en el món de la política al pa-
ís?
–La política comunal és un camí directe 
per restablir una participació ciutadana 
activa. Requereix transparència i respon-
sabilitat. L’exposició és directa, l’accés al 
polític és directe i les exigències dels ciu-
tadans són molt frontals.

–Com veu la relació dels ciutadans en-
vers la política i els assumptes de la co-
sa pública?
–Mirant el primer debat de la campanya 
a la televisió amb els candidats d’Andorra 
la Vella, es va acabar parlant de la desafec-
ció dels votants. Un 52% dels electors de 
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Un llibre
Així parlà Zaratustra, que justament parla 
de la paràbola de la mort de Déu

Un programa de televisió
Quelle époque!

Una xarxa social
Prefereixo el cara a cara

Un menjar
Brandada de bacallà

Una beguda
Aigua

Un indret de la parròquia
Camí de la Creu de Noral i el seu mirador per 
contemplar els pocs espais encara sense 
tocar

Un animal
El gos

Un grup musical
Téléphone

Una ciutat del món
Ordino

Un país
França

Un fet històric
Els pareatges

Un/a personatge
Antoni Fiter i Rossell

Un/a esportista
Martin Fourcade

darrers anys, justament quan mai haví-
em vist tant turista per les valls d’Ordino. 
Paradoxa del progrés?

–I com trasllada això a la vida quotidi-
ana?
–Un bon exercici serà la revisió del Pla 
d’urbanisme que tenim sobre la taula 
amb el període d’al·legacions. Aquí inter-
venen directament els reptes de futur que 
volem per a la parròquia. Més enllà dels 
interessos personals, cal treballar per l’in-
terès de tots i sobretot per la bona preser-

–Molta cosa a fer, oi?
–Sobretot necessitem un canvi de para-
digma per acabar amb el cinisme polític. 
Tot el nostre equip està més que motivat 
tenint en compte la situació.

-Li resta algun tema a tocar en el que 
podria ser el seu espai de responsabi-
litat?
–N’hi ha uns quants, que recollim al pro-
grama. Però ara i aquí, el que vull desta-
car no són punts programàtics, que tot-
hom pot consultar a la nostra web o al 

de tirar endavant les noves orientacions 
necessàries per a Ordino. Voldrà dir que 
a partir del primer minut de traspàs de 
poder tot l’equip demostrarà la deter-
minació per reparar la parròquia. Pe-
rò, d’entrada, amb molta alegria, és clar. 
L’equip ha treballat dur i se la mereixe-
ria.

-I si la cosa no surt com esperat i per-
den?
–Doncs, fàcil, soc dels que pensen que a 
la vida o bé guanyes o bé aprens.

vació dels recursos.
En l’àmbit del funcionament del Co-

mú cal obrir més les possibilitats d’inte-
racció amb els ciutadans per fomentar la 
participació ciutadana real i activa.

–Sembla que ho tenen ben clar tot ple-
gat?
–El que està clar, i ben clar, és que no po-
dem continuar amb aquest model de de-
senvolupament, d’un petit territori que 
es dedica a vendre terreny als especula-
dors.

llibret que hem repartit a les bústies. El 
que vull expressar és la necessitat de do-
nar una bona sacsejada a la parròquia, 
que sembla estar apoltronada i adormi-
da, per fer que encari els reptes del futur 
que ja ens arriba amb garanties per a la 
gent i per als seus descendents.

–Com visualitza vostè la nit electoral si 
al final resulten ser guanyadors?
–Si resultem ser guanyadors voldrà dir 
que els electors han decidit fer un can-
vi i tindrem la màxima responsabilitat 
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